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XXIV.ročník,  číslo I                                                                           

    občasník                                                                                                       červen 2023 

Váš průvodce památkami a historií Kostomlat 
 

690 let od 1. písemné zmínky Kostomlat 

 
V letošním roce si připomínáme 690 let od 1. písemné zmínky, dosud dohledané, o Kostomlatech 

v souvislosti s prodejem hradu z 19. prosince 1333, kdy páni z Rýzmburka Boreš a Slávek z mocného 

rodu Hrabišiců prodali hrad s celým panstvím mimo velvětského statku rytíři Chotěborovi z Hirštejna. 

Obec je ovšem starší, což dokládá nejstarší dochovaná románská část kostela, která pochází z roku 1230. 

Zajímavostí je, že vznikl v době působení Bohuslava z Rýzmburka. V té době Kostomlaty již patřily do 

hrabišické domény. Přibližně po 70-ti letech po výstavbě kostela počali páni z Rýzmburka s výstavbou 

hradu, který původně sloužil jako strážní hrad východní části jejich dominia.  

Archeologické nálezy v této lokalitě dokládají mnohem starší osídlení tohoto místa. V roce 1944 byly 

v lokalitě obce nalezeny kamenné sekeromlaty, které pocházejí z mladší doby kamenné tzv. neolitu, tedy 

z doby 6000 až 4000 let před naším letopočtem. Další zajímavé nálezy byly objeveny v roce 2014, kdy 

se dělaly archeologické průzkumy před vlastními pracemi v prostoru bývalého statku (dnešní náměstí). 

Tehdy byla nalezena zásobnice z doby únětické kultury, která spadá do starší doby bronzové tj. 

2300/2200 až 1800/1700 před naším letopočtem. 

 

Zdokumentování obce podle majitele panství:  

 

Nejstaršími doloženými majiteli panství jsou, jak již jsem uvedl,  páni z Rýzmburka, od roku 1333 

Chotěbor z Herštejna. Roku 1335 koupil hrad s panstvím moravský markrabě Karel, pozdější císař Karel 

IV. Roku 1370 byl pánem na Kostomlatech Habart starší ze Žerotína, jehož nástupci prodali panství r. 

1388 Jindřichu Škopkovi z Dubé. Na počátku husitských válek držel Kostomlaty Albrecht Škopek 

z Dubé. V roce 1434 obléhal hrad husitský hejtman Jakoubek z Vřesovic s vojsky Žatce, Loun a 

Slaného. Jestli hrad dobyl není uvedeno. Přesto v roce 1435 se uvádí jako majitel hradu, musel se však 

finančně vyrovnat s pány z Dubé. Aby Jakoubek z Vřesovic své majetky obhájil, přestoupil na stranu 

císaře Zikmunda. Po té zdědili panství Jakoubkovi potomci. Počátkem 17. století se dělili o kostomlatské 

panství bratři Petr a Oldřich Kostomlatští z Vřesovic. Každý z nich měl ve své půlce městečka 

Kostomlaty tvrz. V roce 1580 byl již hrad opuštěný a dále postupně pustl. V roce 1623 byli bratři Petr a 

Oldřich postiženi konfiskací majetku, jelikož se účastnili stavovského povstání v letech 1618 – 1620. 

Celé panství koupil v roce 1624 Humprecht starší Černín z Chudenic. Jeho vnuk Humprecht Jan nechal 

vedle jedné tvrze postavit v roce 1670 zámek. V roce 1687 získali panství Kostomlaty od hraběnky 

Diany Marie Černínové Clary-Aldringenové, po nich Věžníkové z Věžník a v 19. století Ledebourové. 

V roce 1887 prodal zámek hrabě Ledebour zemskému úřadu a ten v něm zřídil v roce 1888 nápravný 

ústav, který obdobným účelům slouží dodnes. 
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Vývoj obce: 

 

Raně středověké Kostomlaty se rozkládaly někde v okruhu kolem kostela, bezprostředně však ale 

nesouvisely půdorysně s kostelem. Zůstaly odděleny Lučním potokem, kde se rozkládaly podél cesty 

přibližně na spojnici Most a Litoměřice. Na přelomu 15. a 16. století (před rokem 1524) se obec dočkala 

vzestupu na městečko. Za třicetileté války ovšem opět Kostomlaty poklesly na ves. Před třicetiletou 

válkou zde již bylo 54 domů, za třicetileté války byla cca jedna čtvrtina obce zničena. Do počátku 18. 

století se počet domů výrazně zvýšil, ovšem jednalo se především o drobné hrázděné obecní domy 

v nově vzniklé východní části obce Kostomlat. Od poloviny 19. století se obec rozšiřovala o několik 

dlouhých oboustranně zastavěných ulic podél silnic do Štrbic, do Milešova, ke kapličce a podél cesty 

směrem ke kopci zvaného Josefstein. 

 

A nyní některé údaje v číslech: 

Rok – počet 

domů 

Rok – počet 

obyvatel 

1654 – 54  

1713 – 79 1713 – 371 

1787 – 127  

1843 – 132 1843 – 841 

1890 – 180 1880 – 1031 

1921 – 225 1921 – 1575 

1930 – 272  

1950 – 274 1950 – 984 

 1961 – 1150 

1991 – 220 1991 – 777 

2023 – 368 2023 – 952 

 
Obec Kostomlaty má poměrně zajímavý potenciál pamětihodností pro turisty. Je zde značená turistická 

místní trasa (červenou značkou), která začíná na autobusovém nádraží a vede na náměstí, kde se nachází 

zámek, kostel sv. Vavřince se vzácnou románskou částí. Dále pokračuje kolem sochy sv. Jana 

Nepomuckého ke kapli Panny Marie Pomocné, které je poutním místem. Vedle kaple se nachází pomník 

padlým z 1.světové války. Trasa dále pokračuje na hrad. Hrad je spravován Spolkem pro záchranu hradu 

Kostomlaty. O víkendech v období od dubna do konce října otevírá pro veřejnost vyhlídku na věži a 

také zázemí pro občerstvení turistů.  Z hradu se pokračuje na malý kopec Skalička 494 m n.m. 

(Josefstein), na jehož vrcholu dominuje obelisk postavený ke stému výročí události zastavení císaře 

Josefa II. v Kostomlatech. Od obelisku trasa pokračuje zpátky na autobusové nádraží. 

Vedle této místní turistické trasy je velice zajímavá naučná stezka Březina, která začíná u rybníků pod 

hradem, je značená zelenou barvou. Jedná se o okruh kolem hradu, dále vedoucí kolem retenční nádrže 

pod kopcem Pařez. Poté stoupá vedle sesuvu na cestu vedoucí na náhorní plošinu Březina. Dále vede 

kolem rybníku na Březině, za Březinou klesá na Pálečskou cestu, která vede kolem rašeliniště a dále 

zpět vedle silnice Kostomlaty Milešov k výchozímu bodu u rybníků pod hradem. Cestou se vyskytuje 

mnoho vzácných rostlin, různé skladby lesa a kdo chodí tiše, může zahlédnout různou lesní zvěř. 

 

Závěrem je zde přiložená ofocená kupní smlouva z roku 1333, zmíněná na začátku tohoto článku 

s překladem. 
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Překlad listiny: 

My Boreš z Rýzmburka a naši synové starší Boreš a Slavko dáváme vědět, že jsme prodali z dobré vůle 

a při pamětlivé mysli ctihodnému manovi Chotěborovi z Hersteina jeho ženě Ofce a všem jejich 

dědicům náš dům v Kostomlatech podle práva a spravedlivě se všemi právy, manstvími, statky, kostely, 

soudy, s lesy, s pastvinami, loukami, předhradím s vesnicí Kostomlaty, Lhenice, Luppolczem, s 

Růžodolem a Zálužím se všemi užitky, které k tomu náležejí aby pán a jeho dědicové, které má mít, tak 

aby oni všichni je mohli užívat kromě statku ve Velvětech, které od nás mají Henich a Nykl z Nespečova 

(předkové Bejčků-Velvetských z Nespečova srov. náhrobník dochovaný v Bílině JW) a všechno co k 

tomuto domu náleží. Především to, co máme na předřečeného Chotěbora našeho mana a Hájka a Mikše 

jeho bratry, rozumí se s tím statkem ve Bžanech, který má mít on a jeho dědicové, jež má mít se všemi 

právy, která od nás má propůjčená předřečený dům se všemi statky dáváme k zapsaní a také větší díl 

lesa v našem háji a v našem křoví, to co má být k tomu domu a jeho poplužnímu dvoru. Po všechny časy 

na všech našich územích a na našich statcích k Rýzmburku k pravému lénu věčně a dědičně od nás a 

našich dědiců prodáváme k vlastnění a držení pánu a jeho dědicům, které má náš usazený man míti a 

našim dědicům na tom domě a ze statků které k tomu náležejí, dům má být otevřený k naší potřebě. A 

je také přirozené, že když v našich válkách bude (náš) lid na tom domě v ležení, jsme povinni náklady 

sami nésti, aby od toho nevzali žádné škody, to je naše povinnost a ne jejich. Když tu ale nebude ležet 

vojsko, má pán za povinnost pomoci nám se svým domem ze své lásky a podle svých možností. A 

žádnou jinou službou nám není povinován. Kdyby ale, což Bůh nedej, pan Chotěbor zemřel bez dědiců, 

tak má mít jeho žena a její dcery k nám a našim dědicům stejná práva jako Chotěbor sám. Svědkové náš 

man Naczke z Levína, Krtesene z Ritkina (Rtyně) a Hejnich Černák z Hugewicz a ti všichni přiložili své 

pečeti ke svědectví na tento list, který byl dán od Božího narození třináct set tři a třicátého roku nejbližší 

neděli před svatým Tomášem na hradě v Rýzmburku. 

 

Ladislav Faigl 

hrad.kostomlaty@seznam.cz 

 

 

 

 

 

Výpis ze zápisu zasedání ZO Kostomlaty pod Milešovkou konaného 

15.5.2023 v budově obecního úřadu v Kostomlatech p.Mil. 

 
 

Zpráva starosty a místostarosty – na vědomí 

Starosta obce seznámil zastupitele s kontrolou vodních zdrojů pro hasiče, s nabídkou pozemků od úřadu pro 

zastupování státu. Místostarosta seznámil zastupitele s opravami v ZŠ a se zahájením prací na výstavbě nové 

učebny. 
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Zpráva kontrolního výboru 

Starosta obce seznámil zastupitele se zprávou kontrolního výboru. 

Zpráva finančního výboru 

Starosta obce seznámil zastupitele se zprávou finančního výboru. 

Zpráva o činnosti MLK za rok 2022 

Starosta obce seznámil zastupitele se zprávou o činnosti MLK za rok 2022 

Nabídka na výměnu kotle v domě č.p. 5 
Starosta obce seznámil zastupitele s nabídkou na výměnu plynového kotle v domě č.5 

Zastupitelstvo obce pověřuje starostu podpisem smlouvy s firmou ESOX 

bylo schváleno 

Nabídka na propagaci cestovního ruchu 
Starosta obce seznámil zastupitele s nabídkou firmy PASEO 

Nabídka na vypracování projektů oprav na hradě  
Starosta obce seznámil zastupitele s cenovou kalkulací na projekt opravy zdiva malé věže, fragmentu zdiva první 

brány a zdiva mezi jádrem hradu a malou věží. Zastupitelstvo obce pověřuje starostu podpisem smlouvy.  

bylo schváleno 

Informace o nabídce zpracování dotace na vrty nad ulicí Husova 
Místostarosta obce seznámil zastupitele s nabídkou ND agentury na zpracování žádosti o dotaci do výzvy NPŽP 

pro financování akce „Nový vrt“. 

Výběr zhotovitele opravy vozovky v Radovesické ulici 
Starosta obce seznámil zastupitele s výsledkem hodnotící komise, která posoudila sedm nabídek a doporučuje 

uzavřít smlouvu s firmou FRFOL. Zastupitelstvo obce schvaluje spolufinancování akce a pověřuje starostu 

podpisem smlouvy o dílo. 

bylo schváleno 

Žádost ZUŠ Bílina o zřízení odloučeného pracoviště v ZŠ 
Starosta obce seznámil zastupitele s žádostí ZUŠ Bílina o zřízení odloučeného pracoviště v ZŠ. 

bylo schváleno 

Žádost o výměnu pozemku – p. Jirák 

Starosta obce seznámil zastupitele s žádostí p. Jiráka a s návrhem odpovědi na žádost. 

bylo schváleno 

Bod č.16 

Žádost o příspěvek na rok 2023 – hasiči 

Starosta obce seznámil zastupitele s žádostí SDH Kostomlaty o příspěvek na činnost mladých hasičů. 
bylo schváleno 

Žádost o poskytnutí prostor v KC 

Starosta obce seznámil zastupitele s žádostí o poskytnutí prostor v KC na rukodělné práce. 
bylo schváleno 

Žádost o odkoupení pozemku u chaty p. Kovář 

Starosta obce seznámil zastupitele s žádostí p. Kováře o odkoupení pozemku u chaty p.č. 399/12. Zastupitelstvo 

pověřuje starostu šetřením na místě, jestli je možné pozemek odprodat.  

bylo schváleno 

Žádost o koupi, nebo pronájem parcely 1526/36 

Starosta obce seznámil zastupitele s žádostí p. Volfové a p. Špánka. Zastupitelstvo pověřuje starostu podáním 

výpovědi nájmu, zjištěním rozměrů přístupové cesty a u p. Táborské možností realizovat na parcele stavbu. 
bylo schváleno 

Smlouva o poskytnutí dotace pro ZŠ od obce Světec 
Starosta obce seznámil zastupitele se smlouvou o poskytnutí dotace pro ZŠ od obce Světec 

Zastupitelstvo obce pověřuje starostu podpisem smlouvy.  

bylo schváleno 

Smlouva s EKOKOM – odpady 
Starosta obce seznámil zastupitele s návrhem nové smlouvy s EKOKOM na zpětný odběr surovin z odpadu. 

Zastupitelstvo obce pověřuje starostu podpisem smlouvy.  

bylo schváleno 

Závěrečný účet obce za rok 2022 

Starosta obce seznámil zastupitele se závěrečným účtem obce za rok 2022 a s nápravnými opatřeními po auditu. 

bylo schváleno 

Žádost o poskytnutí finančního daru pro Dům dětí a mládeže Bílina 
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Starosta obce seznámil zastupitele s žádostí o příspěvek na reprezentaci kroužků aerobiku na mistrovství světa 

v Budapešti ve dnech 14-15.6.2023 ve výši 5 000 Kč. 

bylo schváleno 

 

Oldřich Seifert 

Starosta obce 

 

Opravy a rekonstrukce místních komunikací 
 
V průběhu letních měsíců plánuje obec opravu poškozených míst na místních komunikacích. Opravovat 
budeme výtluky v  ulicích Radovesická, Štěpánovská, Husova, Školní, Požárnická atd.  Kromě těchto 
drobných oprav plánujeme v období prázdnin větší opravy příjezdové komunikace v CIHELNĚ a 
rekonstrukci části místní komunikace v ulici Radovesická.  
 Dodavatelem stavebních prací, které budou realizovány v Radovesické ulici,  je firma FRFOL 
s.r.o., která nabídla nejnižší cenu a vyhrála tak  výběrové řízení.  Rozpočet projektu přesahuje částku 
800 tis. Kč. Začátkem roku 2023 jsme na tento projekt zpracovali žádost o  dotaci z Programu obnovy 
venkova Ústeckého kraje, která byla úspěšná. Krajské zastupitelstvo schválilo dotaci ve výši 284.000,-
Kč, takže za kompletní rekonstrukci části  komunikace obec zaplatí cca. 500 tis. Kč. O zahájení 
stavebních prací budou občané z dotčené části obce včas informováni. 
 
 

                
 
V současné době se dále zpracovává projektová dokumentace k úpravě místní komunikace v ulici 
Husova a k rekonstrukci místní komunikace za hřbitovem. Rekonstrukce těchto komunikací plánujeme 
realizovat v dalších letech.  
 

Ing.Petr Martínek 

Přístavba nové učebny v ZŠ  
 
 
Důležitou součástí života v obci jsou také zařízení pro výchovu a výuku dětí. Z tohoto důvodu se 

snažíme vytvořit materiální i ostatní podmínky pro kvalitní vzdělávání v naší mateřské i základní škole.

  V předchozích letech jsme se nejprve zaměřili na rozšíření kapacity v ZŠ. Přístavba školní 

jídelny – výdejny obědů -  nám umožnila zahájit výuku ve všech devíti ročnících, neboť se nám uvolnila 

jedna ze tříd, ve které jsme obědy do té doby vydávali (v minulosti jsme byli školou s malotřídní výukou, 

tzn. Se spojenými třídami).  V roce 2021 jsme rozšířili kapacitu MŠ a vybudovali zde druhou učebnu. 

MŠ navštěvuje v současné době 35 dětí a díky přístavbě jsme loni i letos mohli přijmout všechny 

zájemce o předškolní vzdělávání.  
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Od dubna tohoto roku realizujeme přístavbu venkovní učebny u budovy II. Stupně ZŠ. Nová učebna 

nám umožní zkvalitnit výuku především v oblasti přírodních věd. Prosvětlenou a vzdušnou stavbu 

(mimochodem i architektonicky zajímavou – jedná se o pyramidu) však bude škola využívat nejen 

k výuce přírodopisu, fyziky a chemie, ale také k výuce výtvarné výchovy, pracovní výchovy či 

zeměpisu.  

Vlastní stavbu realizuje firma HAKIM s.r.o., která vyhrála výběrové řízení (nabídla nejnižší cenu a 

nejlepší podmínky). Učebna by měla být uvedena do provozu v září příštího roku. Financování stavby 

zatím probíhá z rozpočtu obce. Na začátku roku jsme sice požádali o dotaci na výstavbu, ale 

Ministerstvo financí bude o žádostech rozhodovat až na konci června. Vlastní stavba bude stát 5,2 

milionu Kč a od MF ČR bychom mohli obdržet dotaci ve výši 80%.  

 
Místostarosta obce 

Informace o komunálních odpadech 
V souladu s ustanovením § 60 odst. 4 zákona o odpadech č. 541/2020 Sb. jsme na 

internetových stránkách obce uveřejnili Informaci občanům o komunálních odpadech.  
Vzhledem k tomu, že se o tuto informaci bude na internetu zajímat pouze malá část občanů, 

rozhodli jsme se tento krátce shrnout a dodatečně jej uveřejnit v našem ZPRAVODAJI.  
Z materiálů, které jsme obdrželi od firmy Marius Pedersen,  vyplývá, že největší část odpadu 

tvoří směsný komunální odpad (194,499 tun). Následuje BIO odpad (50,2 t.), směsný stavební a 
demoliční odpad (31,7 t.), papír (27,7 t.) a  plasty  ( 25,5 t.). Z tohoto výčtu vyplývá, že se nám docela 
daří třídit plasty a papír (nepochybně pomohly žlutomodré nádoby, které zdarma využívají všechny 
domácnosti).  

Celkem jsme vyseparovali 116 tun odpadu (121,7 kg na občana za rok).  
 

Cena za svoz a ukládání odpadu 
 

V roce 2022 jsme zaplatili cca. 1.87 mil. Kč za svoz a ukládání odpadu na skládce. Od občanů 
(vybraný poplatek 750 Kč)  a za tříděný odpad jsme obdrželi  906 tis. Kč. Obec tak doplácí téměř 1 mil. 
Kč ročně.  

O tom, že bude odpadové hospodářství výrazně ztrátové, jsme věděli, ale doufali jsme, že se 
naučí třídit většina občanů. Realita je však jiná. Část z nás skutečně poctivě třídí, část si naopak 
objednala větší nádoby na směsný komunální odpad (černé popelnice). Proč ne, vždyť jsou za stejnou 
cenu. Každý občan stále platí pouze 750,-Kč.  Do větších popelnic pak ukládají vše (rozuměj vyhazují 
vše) bez třídění.  

Co se stane, když nebude třídit? 
 

Cena skládkového poplatku 1 tuny odpadu je 500,-Kč. Ovšem tato cena je garantována 
pouze do určitého množství směsného (netříděného) odpadu. Po překročení limitu (ten je 
stanoven na základě počtu občanů) cena skládkovného se zvyšuje (každým rokem víc) podle 
následující tabulky: 
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Od listopadu 2022, kdy naše obec překročila limit pro netříděný odpad,  jsme tedy za 

tunu netříděného odpadu platili nikoliv 500, ale 900,-Kč (téměř dvojnásobek).  Abychom 
předešli případnému obviňování, že máme s firmou Marius Pedersen špatnou smlouvu, tak 
skládkový poplatek je určen zákonem o odpadech a je odváděn do státního fondu životního 
prostředí.  

A nyní odpověď na otázku, která je v nadpisu tohoto odstavce. Co se stane – budeme 
platit stále víc a pochopitelně poroste výše poplatku, který bude obec vybírat od občanů. 
Někteří z nás netřídí, takže „dobře jim tak“, ale co ti, kteří jsou poctiví a opravdu třídí? 

 
Kde máme největší rezervy? 

 

Firma Marius Pedersen nám zaslala příklad, ve kterém je uvedeno složení směsného 
komunálního odpadu (černých popelnic). V následující tabulce máme přibližný výsledek našeho třídění:  

 

Název odpadu 
Naměřený podíl ve zbytkovém směsném 

komunálním odpadu (%hm.) 
Biologicky rozložitelný odpad (rostlinný, 
kuchyňský, včetně živočišného) 29 % 

Plasty + nápojové kartony 10 % 

Papír  9 % 

Sklo  10 % 

Elektroodpad 2 % 

Dřevo  1 % 

Oděvy, textil 5 % 

kovy 3 % 

Stavební odpady 3 % 

CELKEM recyklovatelné složky  72 % 

CELKEM zbytkový směsný komunální 
odpad po odseparování 
recyklovatelných složek  

28 % 

 

Jak konkrétně plníme cíle v naší obci? 
 

Zákon o odpadech ukládá, aby vyseparované recyklovatelné složky v obcích činily od roku 2025 
alespoň 60%, od roku 2030 alespoň 65% a od roku 2035 alespoň 70% ze všech vyprodukovaných 
komunálních odpadů.  

Naše obec vyseparovala v roce 2022 pouze 34%. 
 

Jak situaci zlepšit? 
 

Určitě potřebujeme pomoc občanů. Platit šílené poplatky za odpady asi není naším cílem. Jak 
některé občany motivovat? 

 

Rok 

 

2021 

 

2022 

 

2023 

 

2024 

 

2025 

 

2026 

 

2027 

 

2028 

 

2029 

2030 

a 

dále 

Skládkový 

poplatek 

(Kč/t) 

 

800 

 

900 

 

1000 

 

1250 

 

1500 

 

1600 

 

1700 

 

1800 

 

1850 

 

1850 
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Z výše uvedené tabulky vyplývá, že největší množství odpadu, který je možné ze směsného 
komunálního odpadu vytřídit, tvoří BIO odpad. Můžeme tedy navýšit počet stanovišť, na které 
umístíme hnědé popelnice. Můžeme zvážit možnost zakoupení kompostérů pro zájemce, který mají 
možnost BIO odpad likvidovat touto formou.  

Možnou cestou je také změna formy poplatku. Zvažujeme totiž změnu poplatku za občana, na 
poplatek za litr kapacity nádoby. Sazba tohoto poplatku by mohla činit 0,9 – 1,0 Kč za litr.  Při dodržení 
14-denního cyklu svozu odpadu by to znamenalo, že by poplatek za 80 litrovou nádobu činil ročně 
1920,- Kč, za 120 litrovou 2880,-Kč a za 240 litrovou 5.760,-Kč. Tento systém by ihned odhalil, kdo 
opravdu potřebuje velkou nádobu.  

Jediné, co nás od tohoto kroku odrazuje, je obava, že část občanů (byť je zákonem stanoven 
minimální objem nádoby, který by platili všichni) bude opět odpad vyvážet do polí za vesnicí a bude 
zase řešit nepořádek v obci a likvidaci černých skládek. 
 

Dětský den 

Dne 27.5.2023 zorganizovala obec Kostomlaty pod Milešovkou ve spolupráci se členy kulturní komise, 
Klubem seniorek, zástupci SDH, FK Kostomlaty, vodáků  a za pomoci dalších občanů DĚTSKÝ DEN. 
Termín byl plánován celý rok předem, protože hlavním bodem programu bylo vystoupení zpěvačky  

 
Míši Růžičkové a ta měla již všechny další termíny obsazené. Vlastní program začal ve 14.00 hod. 
Tématem tohoto odpoledne byly pohádky z večerníčků. Již při vstupu do areálu dostaly děti známou 
čepičku, kterou vyrobila paní Bláhová. Pro děti byla připravena celá řada soutěží. Jednotlivá stanoviště 
byla obsazena pohádkovými bytostmi. Po absolvování soutěží děti obdržely od obce drobné dárky.  

Na soutěže navazovaly další aktivity, které zajistili členové kulturní komise. K dispozici byly 
nafukovací atrakce, jízda na lodičkách, jízda na koních. Děvčata z MŠ zkrášlovala děti malováním na 
obličej, pan Albrecht děti dle přání „tetoval“. Pro děti bylo připraveno bezplatné občerstvení, které 
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zahrnovalo mimo jiné  opékání vuřtů. Díky iniciativě našich dobrovolných hasičů si děti užily již tradiční 
zábavy v pěně.  
 Vystoupení Míši Růžičkové (a krásné slunečné odpoledne) přilákalo obrovské množství dětí.  
 
Normálně se dětského dne účastní do 150 dětí, letos jich přišlo více jak 230 a myslíme si, že všechny 
děti odcházely s dobrým pocitem. Děkujeme všem, kteří s organizací DD pomohli.  

Ing.Petr Martínek 

Dodávky pitné vody 
 

Ačkoliv je dešťových srážek podstatně  více jak v kritických letech 2019-2021, ani letos se nám 
nevyhnuly následky sucha. Konec května a začátek června srážkami příliš neoplýval a tak jsme opět 
začali na zahrádkách pociťovat nedostatek vody.  
Zásobování pitnou vodou je však zatím plynulé. Přítok z pramenišť a z nového hlubinného vrtu je 
solidní. Větší problémy se nám také vyhnuly (od začátku roku 2023 jsme měli pouze jednu větší 
poruchu a tu jsme odstranili poměrně rychle). Problémy v roce 2023 způsobilo jen částečné zabarvení 
vody, které se objevilo v době tání sněhu a velkých dešťů. Toto zabarvení je způsobováno 
rozpouštěním minerálů a bude se nepochybně opakovat i na jaře příštího roku (toto zabarvení nemá 
vliv na kvalitu pitné vody). Rozbor vody pravidelně (bez ovlivňování obcí) realizuje Zdravotní ústav Ústí 
nad Labem a výsledky jsou pořád dobré, dodávky pitné vody splňují všechny normy.  
 To, že jsou dodávky pitné vody v současné době bez větších problémů,  však neznamená, že je 
vše ideální. V první polovině června jsme zaznamenali zvýšený odběr pitné vody hlavně večer a brzy 
ráno. Hlavně v časných ranních hodinách velký odběr vody nelze vysvětlit jinak,  než zaléváním trávníků 
a napouštěním bazénů. Obec tudíž opět zvažuje vyhlášení zákazu zalévání zahrad a mytí aut pitnou 
vodou.  
 Ačkoliv opatření k zajištění plynulých dodávek pitné vody z minulých let (hlubinný vrt a 

posilovací stanice)  pomohla, připravujeme vybudování dalších dvou vrtů (byl proveden 
hydrogeologický průzkum, máme souhlas majitele pozemků a  čekáme na dokončení projektové 
dokumentace). Plánujeme také navýšení kapacity vodojemu v Husově ulici. 
 

Ing.Petr Martínek 
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Akademie MŠ 
 
Dne 14.6.2023 proběhla v budově multikulturního centra v Kostomlatech pod Milešovkou 
AKADEMIE dětí z naší mateřské školy. Pro maminky, tatínky, babičky, dědečky, sourozence a 
také pro kamarády si děti z MŠ připravily pásmo písniček a tanců. Nejmenší – tříleté děti 
například zatančily „Ptačí tanec“. Předškoláci, které doplnilo několik menších dětí, předvedli 
taneční kreaci na písničku „Náš auťák“ z muzikálu Pomáda.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 

 

 

 

Z činnosti Místní lidové knihovny 
 --- 01/2023 až 05/2023 --- 

 
- Místo předvánočního posezení, které překazila ledovka, se do kostomlatské knihovny vypravily děti 

z mateřinky se svými učitelkami ve středu 11. 1. 2023. Téměř třicítka malých posluchačů se usadila a 

už se povídalo o uplynulých Vánocích a vánočních dárcích. Některé děti našly pod stromečkem i 

knížku, což knihovníky potěšilo. Potom se děti vypravily po knihovně a prohlédly si vystavené 

betlémy. A našly i "adventní" kalendář ze samých rukaviček, které skrývaly i nějakou sladkost. Ale 

sníst ji mohly až po obědě, na který se po dlouhém oblékání rozběhly. A paní učitelky si odnášely 

další dárky - knihovnický kalendář a spoustu dětských časopisů.  

- Čtyřicítka bílinských seniorů navštívila 19. ledna 2023 kostomlatské Komunitní centrum, aby si 

prohlédla i knihovnu a výstavu betlémů, ale zejména, aby poseděla v přátelské atmosféře. O pohoštění 

se postaraly kostomlatské seniorky a také knihovníci. Účastníci setkání obdivovali příjemné a funkční 

prostory a zajímali se o průběh rekonstrukce. Obdiv a dík vyjádřili v zápisu do kroniky Komunitního 

centra. Děkujeme za návštěvu a těšíme se na příště. 

- V úterý 7. března se během čtyř besed v kostomlatské knihovně vystřídaly všechny třídy 1. stupně 

kostomlatské školy. Tématem besed byl Masopust s jeho zvyky a postavami. V průběhu besed byl 

promítnut film z uplynulého Masopustu v obci, kterého se mnozí z besedníků zúčastnili. Byla rovněž 

vyhodnocena soutěž počítání betlémů, vystavených na přelomu roku v knihovně. Vítězem byla třetí 

třída, která obdržela jak jinak, betlém a další dárky. Probírala se i blížící se Noc s Andersenem a paní 

učitelky dostaly přihlášky pro vybrané účastníky. Zbyla chvilka i na předání přáníčka a kytičky k 

nadcházejícímu svátku žen. Ještě společné foto na vstupních schodech a honem do tepla školních tříd. 
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- Na svátek žen 8. března si do knihovny přišly pobesedovat děti z kostomlatské mateřinky. Na úvod si 

paní učitelky a knihovníci předali přáníčka a květiny a pak už se děti posadily a povídalo se o 

Masopustu, ke kterému již dříve předaly krásný výkres s masopustními postavičkami. Při promítání 

filmu z obecního Masopustu děti poznaly rodinné příslušníky a některé i sebe. Paní knihovnice dětem 

předvedla i loutku Kašpárka a slíbila, že si ho příště zkusí vodit. Před odchodem dostala paní učitelka 

dárečky, zejména knížky a také nějakou tu sladkost. Společná fotka trochu zmokla. Tak zase někdy 

příště... 

- V úterý 14. března se do kostomlatské knihovny vypravila mateřská školka z blízkých Bžan - 

Hradiště. Nejdříve si s panem knihovníkem prošli celý objekt Komunitního centra a pak už si s paní 

knihovnicí povídali o letošním jubilantovi - Ferdovi Mravencovi. Děti zhlédly i dva příběhy z 

dobrodružných výprav Ferdy i Brouka Pytlíka. Paní učitelky si na odchodnou převzaly dětské časopisy 

a další dárečky. S dětmi se loučil i Kašpárek a paní knihovnice jim slíbila, že při příští návštěvě se ho 

naučí vodit. Tak se těšíme... 

- Dne 16. března se knihovník zúčastnil besedy v bílinské městské knihovně se spisovatelem 

Štěpánem Javůrkem. Knihy od pana Javůrka se věnují historii i současnosti Krušných hor a osudům 

jejich obyvatel a jsou v kostomlatské knihovně velmi žádané. Na závěr besedy byla domluvena jeho 

návštěva v kostomlatské knihovně v měsíci říjnu tohoto roku. 

- Mateřinka do třetice 

- po kostomlatské a 

hradišťské školce se 

do kostomlatské 

knihovny vypravily 

se svými učitelkami i 

děti z mateřinky z 

Hostomic. V úterní 

dopoledne 21. března 

je přivítali 

kostomlatští 

knihovníci. Nejdříve 

děti zasedly ke 

svačině a pak už si s 

paní knihovnicí 

povídaly o knížkách a 

knihovně. Potom se 

vypravily na 

prohlídku dětského 

oddělení, kde si rozebraly vystavená leporela a 

 posedaly v besedním koutku. Zhlédly ještě film s písničkou o Ferdovi Mravenci a jeho kamarádech. 

Zbyla chvilka i na seznámení s loutkou Kašpárka. Společná fotografie u sochy čtenářky před 

knihovnou pohodové dopoledne završila. Ještě zamávání na rozloučenou a přijďte zas... 
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- A ještě jednou mateřinka. Nevlídným ránem s občasnou chumelenicí dorazily 27. března do 

kostomlatské knihovny děti z mateřinky v blízkých Chotějovicích. Jen se pohodlně uvelebily v 

křeslech a už se pustily do svačiny. A pak už si s nimi knihovníci povídali o Ferdovi a jeho 

kamarádech, které si pak zhlédly ve zfilmované písničce. Zbytek času pak dováděly v hracím koutku, 

kde si prohlížely leporela a také si povídaly s Kašpárkem. Veršované poděkování v kronice dokládá, 

že se jim v kostomlatské knihovně líbilo. Tak se opět těšíme... 

- Nápady mi hned jdou – s mravencem Ferdou, to bylo motto letošního Nocování v Místní lidové 

knihovně v Kostomlatech pod Milešovkou. V pátečním odpoledni 31. března se postupně sešlo: 

šestnáct dětí z 2. až 5. třídy ZŠ a jeden benjamínek, dvě paní učitelky, oba knihovníci a postupem času 

i další pomocníci – bývalá paní starostka s dcerou a vnučkou a vnučka knihovníků s dvěma přáteli 

(sami účastníci minulých Nocování). Na noční hru pak ještě dorazili další čtyři pomocníci, převážně 

z rodiny. Průběh akce dokumentoval další rodinný příslušník. Takže celkem 32 účastníků.  

Po přivítání se účastníci rozdělili do třech skupin – Ferdové, Berušky a samozřejmě Pytlíci, co 

všechno organizovali a každý dostal svou visačku. A pak už se tvořilo, luštilo a hrálo, nejdříve si 

všichni vyrobili masku Ferdy, pak se pustili do Ferdovy křížovky s nápovědou ve vystavených 

knížkách a vše si zpestřili zhlédnutím písničky o kom jiném než o Ferdovi. Jako každý rok, tak i letos 

si každý vymaloval korespondenční lístky, které se pak rozesílají spisovatelům, ilustrátorům a dalším 

známým osobnostem. 

A to už z kuchyňky zavoněla první večeře – opečené párky s pečivem a samozřejmě s kečupem. K pití 

pak ochucená minerálka, které se spotřebovaly dvě balení. Po večeři si na připravené lístky sepisovali  

co všechno se dá vymyslet ze slova Sekora. A získané body se zaznamenávaly do kartiček, které 

účastníci dostali. Pak byla chvilka na přípravu pelíšků ve vedlejší klubovně se zpestřením rozcvičkou 

na písničku Bobík. A znovu do her – tentokrát na postřeh, paměť i šikovnost. 

Před odchodem na noční hru si ještě s texty v rukou zazpívali písničku o Ferdovi, kterou poslali na 

Facebook. Noční hra se odehrávala v prostoru náměstí s několika zastávkami s Beruškou, Ferdou, 

Broukem Pytlíkem a motýlem, kde museli prokazovat opět šikovnost a postřeh. Jako zázrakem právě 

ustal celodenní déšť, ale všichni se rádi vrátili do vyhřáté knihovny. Ve vstupu je ještě čekal poklad – 

krásný, velký dort s motivem Ferdy a Noci s Andersenem. Ale na něj došlo až ke snídani. 

A to už byla na stole druhá večeře – samé dobroty od maminek a babiček, hotdogy, bábovky, chutné 

řezy a dokonce i velikonoční beránek. Stačila chvilka a knihovna byla plná pohádkových a jiných 

bytostí a začal karneval. Při chytlavé hudbě jim byla knihovna malá, pestrý had se protahoval mezi 

regály až rozřaďovače 

lítaly. Pomalu se 

přiblížila půlnoc, a tak 

začalo stěhování do 

pelíšků a ukládání 

k spánku. A začala práce 

pro knihovníky a 

pomocníky – spočítat a 

vyhodnotit výsledky 

soutěží, jak pro skupiny, 

tak pro jednotlivce. 

Zvyklí z všedních dnů, 

tak někteří už po 

knihovně poletovali po 

šesté hodině. Ale některé 

bylo potřeba z pelíšků 

vyhnat, aby se všechno 

stihlo, než přijdou 

rodiče. Po ranní hygieně rychle ke stolu, kde už se krájel Ferdův dort, doplněný sladkým čajem a 

dobrotami ze zásob. A pak už nástup na vyhodnocení a předání diplomů. Sice na body vyhráli 

Ferdové, ale vítězové byli vlastně všichni. Každý si odnášel pytlík s dárky, ale protože byl svátek 

dětské knihy, tak i knihu dle vlastního výběru. Rodiče museli některé přemlouvat k odchodu, takže se 

jim asi Nocování líbilo, Zkusíme to zase za rok? 
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Nezbývá než poděkovat všem pomocníkům, Obecnímu úřadu a hlavně děvčatům z knihovny v 

Uherském Hradišti za ten výborný nápad, kterým Noc s Andersenem bezesporu je. Také dík rodičům, 

že nám své ratolesti (mnohdy rádi) svěřili. 

- Besedy Měsíce čtenářů zakončila návštěva kostomlatských sedmáků v knihovně v úterý 4. dubna 

2023. Dle domluvy bylo připraveno téma literatury sci-fi a to zejména té české. V krátkosti se žáci 

seznámili s sci-fi tvorbou Ludvíka Součka, Jana M. Trosky a Josefa Nesvadby. Zhlédli i ukázky z 

českých sci-fi filmů. Navázalo i povídání o Erichu von Dänikenovi a zejména o panu Miloslavu 

Stinglovi, příteli kostomlatských knihovníků. Na odchodnou dostali nějakou sladkost a pečivo od Noci 

s Andersenem, které mžikem zmizelo. Ještě společné foto před Komunitním centrem a zpátky ke 

školním povinnostem. Díky za návštěvu... 

- Dne 19. dubna se knihovníci zúčastnili školení o knihovnickém programu v Regionální knihovně 

Teplice. 

- Na prohlídku knihovny a 

Komunitního centra se 28. dubna 

přijeli podívat zástupci města 

Libochovice a jejich knihovnice. 

Přijeli si pro inspiraci před 

připravovanou rekonstrukcí 

městské knihovny. 

- Při příležitosti vystoupení svojí 

skupiny v Kostomlatech pod 

Milešovkou dne 6. května 2023, 

navštívil pan Vladimír Pecháček 

svoje "staré známé" - 

kostomlatské knihovníky. Že šlo 

o srdečné setkání, dokládá i mail 

došlý ještě týž den: 

Milí manželé Bláhovi, 

ještě jednou bych Vám rád poděkoval za dnešní velmi milé přijetí u Vás v Kostomlatech, ve Vaší 

útulné knihovně... 

...Moc rád jsem Vás po letech zase potkal, přeji Vám krásné, snad už brzy definitivně jarní dny. 

S pozdravem a úctou, 

Vladimír Pecháček 

- Už po devatenácté se sešli 13. května knihovníci (či spíše knihovnice) teplického regionu na 

tradičním setkání. Hostitelkou byla tentokrát Obec Bořislav a bořislavská knihovna. Den naplněný 

přátelskou pohodou přinesl i zajímavé informace o obci a knihovně a také řadu podnětů pro 

knihovnickou práci. Závěrem se účastníci setkání prošli po zajímavých místech Bořislavi. Dobrou 

náladu nepokazil ani mírný deštík. Tak se těšíme na příští, jubilejní setkání v další z knihoven 

teplického regionu. 

- V červnu se ještě knihovníci zúčastní rozloučení předškoláků s MŠ, školních akademií a rozloučení 

deváté třídy. Bude pořízena foto a videodokumentace. Prvňáčkům bude předána Knížka pro prvňáčka, 

jako ocenění jejich čtenářských dovedností. 

- Knihovna bude otevřena do konce července. V srpnu bude zavřeno – dovolená a revize knižního 

fondu. První půjčovní den bude 5. září 2023. 

 

 

Pohodové prázdniny a dovolené čtenářům a příznivcům přejí, 

 
Hana a Miroslav Bláhovi * Místní lidová knihovna * Kostomlaty pod Milešovkou 
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Činnost kulturní komise v uplynulém období 

 
Zahájení jara proběhlo jako každý rok tradičním 

„pálením čarodějnic“ v sobotu 29.4. 2023. Sraz 

všech účastníků byl v 15:00 hodin na hřišti, poté se 

průvod vydal na náměstí. Zde proběhla vystoupení 

mažoretek, taneční vystoupení „čarodějnic“, 

soutěže pro děti a zábavné „malování“ na obličej. 

Odpoledne jsme vyhlásili nejhezčí kostýmy 

čarodějnic a tento pěkný čarodějnický den byl 

ukončen vystoupením country kapely Skok, kapely 

Kelt (v tradičních skotských krojích) a skupina 

Disco zahrála pro dobrou náladu taneční hity. Po 

celé odpoledne bylo připraveno občerstvení, které 

zajistili naši hasiči. 

Dne 6.5.2023 jsme uctili památku dne osvobození 

spanilou jízdou dobových automobilů, přehlídkou 

vojenské techniky a tematických kostýmů, které se vztahují k 2. světové válce. Vystoupily 

naše mažoretky, „staropražští Pardálové“ nám zahráli známé písničky jako například Škoda 

lásky. Celá akce vyvrcholila položením věnce k pomníku padlých. Z úst všech přítomných 

zazněla naše národní hymna. Tímto spontánním a dojemným gestem všichni uctili památku 

hrdinů obou světových válek. Děkuji za pomoc při přípravě této akce panu S. Hrkalovi. 

Další akcí, která má u nás v obci také svou tradici je Den dětí. Ten se konal v sobotu 

27.5.2023 na hřišti. Začátek ve 14 hodin zahájily svým vystoupením opět naše skvělé 

mažoretky. Dále proběhly soutěže, do kterých se zapojila všechna naše sdružení, složky a 

dobrovolníci. Děti si užily spoustu zábavy na skákacích hradech, měly možnost projížďky na 

koních a na lodičkách, opět se malovalo na obličeje a odpoledne všem dětem udělalo v jejich 

sváteční den představení Míši Růžičkové. Na závěr nechybělo oblíbené „dovádění“ v pěně, 

kterou jako každý rok zajistili naši hasiči. Děti dostaly balíčky cukrovinek, limonádu a buřta, 

kterého si opekly na ohni. 

Všechny akce považuji za velice vydařené a tímto bych chtěl poděkovat všem, kteří se na 

jejich přípravě a průběhu podíleli. 

Poděkování patří Obci Kostomlaty pod Milešovkou, členům kulturní komise, Sboru 

dobrovolných hasičů, našim seniorkám, vodákům, fotbalistům, myslivcům, rybářům, 

divadelníkům, Spolku o záchranu hradu.  
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Závěrem bych Vás rád pozval na další akci, kterou je Retro party 80 a 90 léta, která se koná 

v sobotu 1.7.2023 od 16:00 hodin na náměstí v naší obci. Čeká Vás bohatý program plný 

zábavy. O hudbu se postarají DJ z rádia Signál. 

Jaroslav Hájek 

Předseda kulturní komise 

 

 
 
 
 

 

• Upozorňujeme na splatnost faktur za vodné a stočné do 31.5.2023 

• Dle Obecně závazné vyhlášky č. 5/2021 o místním poplatku za obecní systém 
odpadového hospodářství je poplatník (každá přihlášená osoba k trvalému pobytu, 
vlastník nemovité věci, i když zde není přihlášena žádná fyzická osoba) povinen uhradit 
poplatek do 30.6. příslušného kalendářního roku. Pro tento rok  poplatek činí  750,--
Kč za poplatkové období. Od poplatku jsou osvobozeni poplatníci od narození do konce 
kalendářního roku, ve kterém se narodili.  Další osvobození od poplatku stanoví zákon. 

• Poplatek za psa 100,--Kč a za každého dalšího psa 200,--Kč je splatný 30.6.2023 

• Na další filmy v našem kině se můžete těšit od září 
 
 
 
 

Životní jubilea oslaví v období 01-06/2023 
 

Palice Pavel, Nekolová Věra, Smetana Václav, Jánský Jan, Soukup Vladimír, Nevědomská 
Jaromíra, Drábek Kurt, Brejchová Helena, Stárek Ladislav, Otradovec Jan, Jandečková Ivana,  
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Černý Zdeněk, Eimann Rudolf, Lepšík Stanislav, Brož Jan, Tandler František, Vrculová Alena, 
Šlajsová Marta, Přibylová Jaroslava 

 
Všem jubilantům blahopřejeme 
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